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صعود نفت درپی طولانی شدن انتظارات
 برای نفت ایران

قیمت نفت روز ســه شنبه با ضعیف شدن چشــم انداز بازگشت سریع نفت 
ایران در آینده نزدیک به دلیل طولانی شدن مذاکرات هسته ای، افزایش یافت.
به گزارش ایسنا، بهای نفت برنت با ۱۷ سنت معادل ۰.۲ درصد افزایش، به ۷۳ 
دلار و ســه سنت در هر بشکه رسید. بهای نفت آمریکا با ۱۵ سنت معادل ۰.۲ 
درصد افزایش، به ۷۱ دلار و سه سنت در هر بشکه رسید.نفت برنت روز دوشنبه 
۰.۲ درصد افزایش داشت اما شاخص نفت آمریکا با سه سنت کاهش بسته شده 
بود.مذاکرات غیرمســتقیم میان آمریکا و ایران به همراه کشورهای دیگری که 
در توافق هسته ای ســال ۲۰۱۵ حضور داشتند، روز شنبه در وین ازسرگرفته 
شد و از سوی اتحادیه اروپا دشوار توصیف شد. بازگشت آمریکا به برجام زمینه 
را برای رفع تحریمها علیه ایران و ازســرگیری صادرات نفت ایران فراهم خواهد 
کرد.تحلیلگران موسســه آی ان جی اکونومیکس در یادداشتی نوشتند: به نظر 
می رســد تا حد زیادی بعید باشد که پیش از انتخابات ریاست جمهوری هفته 
جاری ایران، شاهد بازگشت آمریکا به برجام باشیم.سایر اعضای اوپک به همراه 
متحدانشان نظیر روسیه تولیدشان را به منظور حمایت از قیمتها در دوران همه 
گیری ویروس کرونا محدود نگه داشته اند.موسسه آی ان جی در این یادداشت 
متذکر شد عرضه بیشتر از سوی اوپک پلاس در نیمه دوم سال میلادی جاری 
ضــروری خواهد بود زیرا انتظار می رود روند بهبود تقاضا ادامه پیدا کند. با این 
حال قیمتها از بالاترین حد روزانه خود پایینتر ایستاده اند و قیمت نفت آمریکا 
اوایل معاملات در محدوده منفی قرار گرفته بود.آوتار ساندو، مدیر ارشد کالاها 
در شرکت فیلیپ فیوچرز اظهار کرد: شاخصهای فنی روزانه در حال حاضر نشان 
می دهند نفت در وضعیت بیش خرید قرار گرفته و در معرض اصلاح قیمت قرار 
دارد. ســرمایه گذاران و معامله گران همچنین به نتیجه نشست دو روزه بانک 
مرکزی آمریکا چشم دوخته اند تا ببینند چه زمانی تعدیل تدابیر محرک مالی 
خود را آغاز خواهد کرد.بر اســاس گزارش رویتــرز، بانک مرکزی آمریکا آماده 
می شود درباره این که چگونه و چه زمانی برنامه عظیم خرید اوراق قرضه را که 
برای حمایت از اقتصاد آمریکا در دوران همه گیری به اجرا گذاشته بود، تعدیل 

کند به بحث بگذارد.

کشف بیش از ۲ هزار دستگاه غیرمجاز 
استخراج رمزارز 

سخنگوی صنعت برق گفت: با گزارش های مردمی، دریک عملیات از پیش 
طراحی شــده، در یک روز بیش از ۲ هزار دستگاه غیرمجاز رمزارز که در مراکز 
متعددی نصب شــده بودند، کشف و جمع آوری شد.به گزارش ایرنا، »مصطفی 
رجبی مشــهدی« روز ســه شــنبه در یک پیام ویدئویی افزود:در این عملیات 
نزدیک به ۲ هزار و ۱۰۰ دستگاه غیرمجاز استخراج رمزارز که در مراکز متعددی 
نصب شــده و از برق به صورت غیرقانونی برای اســتخراج استفاده می کردند، 
کشف و جمع آوری شدند.وی ادامه داد: این برنامه یکی از بزرگترین عملیات های 
همزمان از پیش طراحی شده بود که با اخذ گزارش های مردمی و هماهنگی ۳۵ 
شــرکت توزیع نیروی برق در ۲۶ استان، با همکاری مشترک عوامل حراستی و 

فنی، نیروی انتظامی و مراجع قضایی به انجام رسید.
ســخنگوی صنعت برق خاطرنشــان کرد: مردم می توانند اطلاعات خود در 
باره اســتفاده غیرمجاز از برق برای اســتخراج رمز ارز را در سامانه سمات ثبت 
کنند تا رسیدگی شود.رجبی مشــهدی گفت: اطلاعات هموطنانی که گزارش 
مراکز اســتخراج غیرمجاز رمز ارز را در این سامانه ثبت می کنند، به طورکامل 
محرمانــه باقی خواهد ماند.به گزارش ایرنا، ســامانه  مدیریت و ارزیابی خدمات 
برق توانیر )ســمات( برای  اجرای ماده )۲۵( قانون ارتقای سلامت نظام اداری 
و مقابله با فســاد، افزایش رضایت ذینفعان و رعایت حقوق شهروندان در نظام 
اداری راه اندازی شــده اســت و مطابق قوانین، مقررات و ضوابط به شکایت ها 
و درخواســت های مردم در حوزه  خدمات برق رســیدگی می کند.شــکایات و 
درخواست های ثبت شده جهت رسیدگی به شرکت های مرتبط ارسال و پاسخ 
لازم پس از بررســی از طریق همین سامانه اعلام خواهد شد.طبق اعلام قبلی 
ســخنگوی صنعت برق کسانی که نســبت به معرفی مراکز غیرمجاز استخراج 

رمزارز اقدام کنند پاداش ۱۰ تا ۲۰ میلیونی دریافت خواهند کرد.

اخبار انرژی

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: نقطه کلیدی 
در این وعده ها که متاســفانه مغفول مانده است اینکه تمام 
وعده های انتخاباتی براســاس دلار ۲۵ هزار تومان است. در 
حالیکه اگر نرخ ارز کاهش نیابد، امکان سرمایه گذاری هم 
وجود ندارد که ما آن را در دهه نود و سرمایه گذاری منفی 
آن مشــاهده کردیم.حســین راغفر در گفت وگو با ایلنا در 
مورد وعده های اقتصادی نامزدهای ریاست جمهوری اظهار 
داشــت: نقطه کلیدی در این وعده ها که متاسفانه مغفول 
مانده است اینکه تمام وعده های انتخاباتی براساس دلار ۲۵ 

هزار تومان است.
 در حالیکه اگر نرخ ارز کاهش نیابد، امکان سرمایه گذاری 
هــم وجود ندارد که ما آن را در دهه نود و ســرمایه گذاری 
منفی آن مشــاهده کردیم.وی ادامه داد: در ســال های ۹۰ 
و ۹۱ و همچنین از ســال ۹۶ تا ۹۹ جهش های ارزی مکرر 
داشتیم که باعث افزایش هزینه سرمایه گذاری شد. در این 
شرایط یک دور باطل ایجاد می شود یعنی با سرمایه گذاری 
اندک، رکود، بیــکاری و تورم افزایش می یابد که در نهایت 
باز ســرمایه گذاری را کاهش می دهد و ایــن برای اقتصاد 
خطرناک اســت مگر اینکه نرخ دلار کاهش یابد. همانطور 
که بصورت دســتوری نرخ بالا رفته، با همان دســتور نیز 
می توان کاهش داد.این استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا تصریح 
کرد: این ارز برای مردم اســت و باید در راســتای نیازهای 
اساسی آنها و همچنین بخش پیشران تولید تخصیص یابد 
بنابراین باید بودجه ریزی ارزی صورت بگیرد. البته عده ای 
نیز نگران کاهش نرخ ارز هســتند که در واقع ترس آنها از  

کاهش ارزش دارایی هایی است.وی خاطرنشان کرد: اقتصاد 
کشور نیازمند جراحی است که البته آن نیز همراه با درد و 
خون ریزی خواهد بود و هزینه آن را نه مردم، بلکه برندگان 
یک دهه اخیر که از جهش های ارزی ثروت های افســانه ای 
بهم زده اند بپردازند. در مجموع اگر نرخ ارز در همین سطح 
باقی بماند، رکود و تورم بزرگی را در ماه های آتی مشــاهده 

خواهیــم کرد.راغفر با انتقاد از وعده هــای اقتصادی اظهار 
داشت: متاســفانه این وعده ها نه تنها غیرعملی است بلکه 
می تواند آســیب زا و موجب انحراف منابع از سرمایه گذاری 
به سمت مصرف شود. نامزدهای با این وعده های افسانه ای 
می کوشــند مردم را به ســمت خود جذب کنند که البته 
برخی ها نیز به آنها جواب می دهند. وجه غالب پیشنهادات 

ارائه شــده، عدم تأثیرگذاری بر اقتصاد است یعنی نه تنها 
راهگشــا نیستند بلکه گرهی بر گروه های پیشین اقتصادی 
می افزایند.وی تاکید کرد : باید اقداماتی انجام داد که منابع 
به ســمت تولید و اشــتغال برود. و مردم بــه جای اتکا به 
سیستم های حمایتی از دسترنج خود بهره ببرند که اثرات 
مخرب ندارد و موجب رشد اقتصادی کشور نیز می شود.این 
اقتصاد با بیان اینکه وعده های داده شــده، سه ایراد اساسی 
دارد، ادامه داد: نخست اینکه به نوعی تطمیع هستند و افراد 

وعده های غیرعملی را مطرح می کنند. 
باید توجه داشــت که تطمیع جرم اســت و قوه قضائیه 
باید رسیدگی کند. ایراد دوم این است که به یک معنا اصل 
استقلال قوا را نقض می کند، یعنی کسی که نامزد ریاست 
جمهوری می شــود وعده ای را مطــرح می کند که تصویب 
آن در اختیار قوه مقننه اســت.وی ادامه داد: ایراد سوم این 
وعده های، آســیب زایی آن است. باید توجه داشت پرداخت 
یارانه در همه جا شکست خورده و به دلایل مختلف تحقق 

آنها به زبان کشور است. 
کمااینکه ۱۱ ساله یارانه پرداخت می شود و هیچ دولتی 
به دلیل پیامدهای سیاسی و اجتماعی جرات اصلاح آن را 
نداشته است.راغفر یادآور شــد: دولتی که با آرای کم وارد 
نظام قدرت میشــود، حمایت هــای لازم از جانب جامعه را 
نخواهــد داشــت و انتظار کمک و همراهی مــردم با نظام 
اجرایی کشــور نمی رود. حتی در مقیاس بزرگتر می تواند 
موجب خروج ســرمایه از کشور و افزایش مهاجرت ها شود 

که همه بنوعی آسیب زا هستند.

حسین راغفر مطرح کرد

تمام وعده های انتخاباتی براساس دلار ۲۵ هزار تومان است

معاون توسعه بازار و مطالعات اقتصادی بورس کالای 
ایران گفت: بورس کالا، بســتر معاملاتی مناسبی برای 
فروش املاک و مســتغلات در بازاری شفاف مبتنی بر 
عرضــه و تقاضا را فراهم کرده اســت.به گزارش بورس 
کالا، علیرضا ناصرپور در خصــوص مزایای بازار املاک 
و مســتغلات بورس کالای ایران برای معاملات بخش 
مســکن در کشــور افزود: این بازار تازه تأسیس، بستر 
معاملاتی مناســبی برای فروش املاک و مستغلات در 
بازاری شــفاف مبتنی بر عرضه و تقاضا را فراهم کرده 
اســت. با وجودی که کمتر از یک سال از راه اندازی این 
بازار می گذرد، اما نسبتاً موفقیت خوبی در زمینه جذب 
عرضه کنندگان و خریداران به این بازار رقم خورده است. 
در این مدت نهادها و سازمان های دولتی و عمومی نسبت 
به پذیرش املاک خــود در این بازار و در معرض حراج 
قــرار دادن آن اقدام کرده اند. به عنوان نمونه در ســال 
گذشــته املاکــی از چند بانک، وزارت دفاع، شــرکت 
شــهرهای جدید و … در این بــازار پذیرش و عرضه 
شد که اغلب این موارد نیز به معامله انجامید.وی ادامه 
داد: این بازار جایگزین مناسبی برای معاملات املاک و 
مستغلات سازمان ها و نهادهای عمومی است که تا پیش 
از این از طریق مزایده برای فروش گذاشــته می شدند، 
امــا با راه اندازی این بازار این امکان به وجود آمد تا این 
املاک در بازاری رسمی و شفاف تر و بر مبنای حراج مورد 

داد و ستد قرار گیرند.ناصرپور گفت: شفافیت مهم ترین 
مزیت فروش املاک در این بازار است، در عین حال در 
ایــن روش فروش، امکان رقابت قیمتی میان خریداران 
وجود دارد که این موضوع در نهایت به کشــف قیمت 
واقعی و شــفاف ملک عرضه شــده می انجامد. در سال 
جاری نیز پذیرش املاک جدید برای عرضه در این بازار 
ادامه داشته که با تکمیل فرآیندهای پذیرش، متقاضیان 
می تواننــد منتظر عرضه های جدیــد در این بازار برای 
امسال باشند.معاون توســعه بازار و مطالعات اقتصادی 
بورس کالای ایران در ادامه به سایر مزایایی که این بازار 
می تواند برای بخش مســکن به وجود آورد اشاره کرد و 
افزود: تعریف و تأسیس صندوق های زمین و ساختمان 
امکان دیگری اســت که بورس کالا می تواند در اختیار 
فعالان صنعت ساخت وســاز قرار دهد. راه اندازی چنین 
صندوق هایی از سویی به جذب سرمایه های سرگردان 
جامعه به بخش تولید )ساخت وســاز مســکن( منجر 
می شود و از طرف دیگر با تحریک بخش عرضه به ایجاد 
تعادل در بازار مسکن کشور کمک می کند.وی ادامه داد: 
بورس کالا آمادگی لازم را برای تأسیس صندوق در این 
زمینه دارد و اگر درخواستی در این زمینه وجود داشته 
باشد، با همکاری سازمان بورس و اوراق بهادار می توانیم 
زمینه تأمین ســرمایه در این بخش را از طریق بورس 

کالا فراهم کنیم. 

رئیــس اتــاق بازرگانی تهــران اظهار داشــت: در 
اردیبهشت ماه سال ۹۹ تورم به ۴۱ درصد رسیده است، 
فاصله طبقاتی افزایش پیدا کرده و تعداد افراد زیر خط 
فقر از ۱۵ به ۳۰ درصد رســیده اند. بنگاه های اقتصادی 
و سرمایه گذاری زیادی نمی شود و رشد سرمایه گذاری 
نسبت به استهلاک که از ســال ۸۴ تا سال ۹۰ حدود 
۵ درصد بود در ســال ۹۸ و ۹۹ به منفی ۱۳/۰ درصد 
رســیده و برای اولین بار منفی شــده است.به گزارش 
ایلنا مسعود خوانســاری در نشست هیئت نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد: مهمترین مسئله امروز 
انتخابات ریاســت جمهوری و مهمترین مسئله دولت 
بعدی هم مسائل اقتصادی است. متاسفانه در مناظره ها 
به چالش های اقتصادی پرداخته، بیشتر از روبنا صحبت 
شد و از یک مدینه فاضله می گفتند اما مشخص نبود که 
چطور و با چه درآمدی محقق خواهد شد. وی افزود: ما 
یک کار تحقیقاتی به نام بنای ایرانی انجام دادیم که در 
آن چالش های مهم را جمــع آوری و به کاندیداها ارائه 
کرده است. بعد از استقرار دولت هم چالش ها و راهکارها 
را ارائه خواهیم داد.رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به 
افزایش میزان بودجه گفت: میزان بودجه در ســال ۹۹ 
حدود ۵۷۱ هزار میلیارد تومان بود که این رقم در سال 
۱۴۰۰ به ۱۳۷۴ هزار میلیارد تومان رســیده است که 
۱۴۰ درصد افزایش را نشــان می دهد گرچه ۳۴۰ هزار 

میلیارد تومان آن در صورت تامین منابع است اما تجربه 
نشــان داده که وقتی مصارف آن تعیین شــده و صرف 
خواهد شد اما حتی اگر این ۳۴۰ هزار میلیارد تومان هم 
مصرف نشود با افزایش ۸۱ درصدی بودجه مواجه هستیم 
که با این حجم کسری بودجه بالای خواهیم داشت.وی 
در ادامه اضافه کرد: کسری بودجه باعث رشد پایه پولی 
و نقدینگی می شود. نقدینگی از ۴۶۰ هزار میلیارد تومان 
به ۳۴۷۶ هزار میلیارد تومان رســید. این موضوع باعث 
افزایش تورم می شود در اردیبهشت ماه سال ۹۹ تورم به 
۴۱ درصد رسیده است فاصله طبقاتی افزایش پیدا کرده 
و تعــداد افراد زیر خط فقــر از ۱۵ درصد به ۳۰ درصد 
رســیده اند. بنگاه های اقتصادی ســرمایه گذاری زیادی 
نمی کنند و رشد سرمایه گذاری نسبت به استهلاک که 
از سال ۸۴ تا سال ۹۰ حدود ۵ درصد بود در سال ۹۸ و 
۹۹ به منفی ۱۳/۰ درصد رسیده و برای اولین بار منفی 
شده است. در مورد اشتغال نیز در سال ۹۹ از میزان  ۲۴ 
میلیون به ۳۰۰ هزار و اشتغال ۲۳ میلیون و ۳۰۰ هزار 
اشتغال رسیده ایم که تعداد یک میلیون کم شده است 
که البته بخش مهمی از آن مربوط به شیوع کرونا است.

خوانســاری همچنین تصریح کرد: طبق آمار FMI در 
سال ۲۰۲۱ که در مورد شاخص تاب آوری در کشورها 
داده شــد ایران با شاخص تاب آوری ۱۶.۱ از ۱۰۰ رتبه 

۱۲۸ در بین ۱۳۰ کشور را داشته است.

رتبه نخست ایران در کاهش ارز پول ملی در جهانهدایت نقدینگی سرگردان به تولید مسکن از مسیر بورس کالا

به  آباد چند سالی  ســرب و روی مهدی 
دلایل مختلف، پروژه بــر زمین مانده معدن 
و صنایع معدنی کشــور محسوب می شد. اما 
امروز شاهد شتاب در اجرای برنامه ها هستیم 
و به نوعی همگرایی ملی برای راه اندازی آن 
رخ داده است. توســعه در مهدی آباد از چه 

زمانی آغاز شد؟ 
ایمیدرو مطابق مقررات و قوانین در ســال ۹۵ 
ســرمایه گذاری در معدن مهدی آبــاد را به عنوان 
بزرگترین ذخیره ســرب و روی کشــور به منظور 
ســرمایه گذاری، تامیــن مالی و اجــرای عملیات 
معدنکاری، احداث کارخانه ها و تأمین زیرساخت های 
مورد نیاز، طی یک فراخوان عمومی و بین المللی به 
مزایده گذاشت که با استقبال چشمگیر متقاضیان 
روبرو شد و طی یک فرآیند رقابتی، کنسرسیومی 

 متشکل از پنج شرکت برنده این مزایده شدند. 
پس از آن مطابق قرارداد و با موافقت رسمی کلیه 
اعضای کنسرسیوم شرکت پروژهای به نام شرکت 
پیشگامان صنعت ســرب و روی مهدی آباد برای 
اجرای قرارداد تاســیس و طی یک الحاقیه قرارداد 
مربوط به شــرکت مذکور منتقل شد. از سال ۹۶ 
مطالعات دوره پیشبرد و سپس عملیات اجرایی آغاز 
شد و در این زمینه ایمیدرو وظیفه قانونی خود را به 

نحو مطلوبی انجام داده است.
در حال حاضر پروژه در چه وضعیتی است 
و چه عملکردی در حوزه های استخراج، تولید 

و تامین تجهیزات داشته اید؟
 آخرین وضعیت پیشرفت طرح بزرگ مهدی آباد 
در ســه بخش معدن، کارخانه ها و زیر ساخت قابل 
بررسی است. این پروژه روی زمین مانده که اجرای 
آن ده ها ســال به دلایل مختلــف از جمله نیاز به 
سرمایه گذاری بسیار کلان، مشکلات فنی از جمله 
تامین آب، دانش فنــی و عیار کم ماده معدنی و... 
به تعویق افتاده بود؛ طی چهار ســال اخیر اقدامات 
جدی در راستای بهره برداری صورت گرفته است 
که حاصل مدل واگذاری و رفع موانع و مشــکلات 

بخش خصوصی از سوی ایمیدرو بوده است. 

دسترسی به ماده معدنی سولفیدی
 محقق شد

در بخــش معــدن هم اکنــون ۷۷ میلیون تن 
اســتخراج و باطله برداری صورت گرفته اســت و 
۱۸۰ متر پیشروی در عمق داشته که حدود هفت 
میلیون تن مواد معدنی اکسیدی استخراج شده و 
دسترسی به مواد معدنی قابل استفاده در کارخانه 
سولفیدی نیز محقق شده است. بدین ترتیب یکی 
از مشــکلات معدن مهدی آباد که قرارگیری ماده 

معدنی در عمق بوده حل شده است.
برنامه تولید 800 هزار تن کنسانتره روی 

با راه اندازی کامل پروژه 
در بخش کارخانه ها، عملیات احداث در سه فاز 

برنامه ریزی شــده اســت که دو فاز نخست، برای 
تولید ۴۰۰ هزار تن کنسانتره سولفیدی و فاز سوم 

مربوط به استحصال از خاک اکسیدی است.
 ظرفیــت تولید کارخانه ها بــا راه اندازی کامل 
فازهای این پروژه، ســالانه ۸۰۰ هزار تن کنسانتره 
روی با عیار حداقل ۳۵ درصد یا معادل آن به عنوان 
محصــول اصلی و نیز تولیــد ۸۰ هزار تن متریک 
کنسانتره ســرب- نقره با عیار ۶۰ درصد سرب به 

عنوان محصول جانبی خواهد بود.
حدود 60 درصد پیشرفت فیزیکی 

در بزرگترین پلنت کنسانتره روی کشور
 در حال حاضر برنامه فاز نخست پروژه به منظور 
احداث کارخانه های با خوراک دومیلیون تن ورودی 
و معادل ۲۰۰ هزار تن محصول کنســانتره روی با 
۵۵ درصد پیشرفت فیزیکی به سرعت در حال اجرا 
اســت. توضیح اینکه همین فاز نخست بزرگترین 

پلنت کنسانتره سرب و روی کشور می باشد.
تامین کلیه تجهیزات پروژه

در ایــن بخش کلیه تجهیزات همچون ســنگ 
شــکن ها، آســیا، خط فلوتاســیون و... از بهترین 
برندهــای جهان تأمین و پس از بتن ریزی و ایجاد 
اســتراکچر نصب شده اســت. حجم بالای ورودی 
موجب شده کلیه تجهیزات با اسکیل بسیار بزرگ 
و حجم کار بسیار ســنگین روبرو است، به طوری 
که ۲۵ هــزار مترمکعب بتن ریزی بــرای فاز اول 
نشان دهنده این موضوع است. همچنین تجهیزات 
مربوطه از جمله آسیا گلوله ای نصب شده از جمله 

بزرگترین تجهیزات صنایع معدنی کشور است.
با توجه به بحران کم آبی در کشور و استان 
از مشــکلات اصلی  یزد، به طور حتم یکی 
پروژه، تامین آب خواهد بود. در این خصوص 

چه اقداماتی صورت گرفته است؟ 
 در بخش زیر ساخت نیز خط انتقال آب به طول 
۱۰۰ کیلومتــر با دبی ۱۰۰ لیتــر بر ثانیه از محل 
تصفیه خانه پســاب یزد وارد سایت خواهد شد که 
در حال حاضر بیش از ۹۵ کیلومتر آن اجرا شــده 
است و ایســتگاه های پمپاژ )سه ایستگاه( در حال 
ساخت اســت. این خط بهمن امسال، پیش از راه 
اندازی کارخانه به بهره برداری می رسد و مهمترین 
مشــکل مهدی آباد را که تأمین آب مورد نیاز بوده 
اســت را حل می کند. در بخش بــرق نیز اقدامات 
اولیه از جمله پرداخت حق انشــعاب و مجوزهای 
لازم و مطالعات مربوطه به طور کامل انجام شــده 
و پیمانکار احداث پست و خط انتقال برق انتخاب 
شده است. در حال حاضر پست برق در حال احداث 
است؛ ترانسفورماتور مربوطه سفارش ساخت شده 
بــه زودی برای نصــب به محــل مربوطه منتقل 

می شود.
چه میزان سرمایه گذاری در این طرح ملی 
صورت گرفته اســت و با راه اندازی آن، برای 

چند نفر اشتغال ایجاد خواهد شد؟ 
کل سرمایه گذاری مورد نیاز حدود یک میلیارد 
دلار ارزیابی می شود که در فاز اول تاکنون بیش از 
۴ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری صورت گرفته 

اســت. مطابق برنامه فاز نخســت در انتهای سال 
۱۴۰۰ به بهره برداری می رســد. بــا راه اندازی این 
طرح، بیش از ۲ درصد فلــز محتوی روی دنیا در 

مهدی آباد تولید خواهد شد. 
اشتغال مهدی آباد به 1500 نفر می رسد

تاکنــون بیش از ۵۰۰ نفر در این پروژه مشــغول 
به کار شــده اند که عمدتا بومی هستند. پس از بهره 
برداری پروژه، این رقم به ۱۵۰۰ نفر مستقیم می رسد. 
تامین مالی؛ رکن اصلی پیشــبرد اهداف 
پروژه است. با توجه به شرایط ویژه کشور به 
دلیل اعمال بی سابقه ترین تحریم ها، در این 

بخش چه اقداماتی انجام شده است؟ 

تامین مالی پروژه در شرایط سخت تحریم 
تاکنــون کلیه موارد ســهامداران مطابق قانون 
تجارت صورت گرفته اســت و قطعاً تامین مالی در 
زمان مورد نیاز مهمترین ویژگی سرمایه گذار بوده 
که در شرایط سخت تحریمی و اقتصادی کنونی به 
بهترین نحو انجام شــده است. لذا هرگونه افزایش 
سرمایه و یا ترکیب سهامداران متناسب با مشارکت 
در تامیــن مالی و مطابق قانون تجــارت بوده و از 
موضوعات داخلی شــرکت پروژه اســت که توسط 

بخش خصوصی به خوبی دنبال شده است.
ترکیب ســهامداران سرمایه گذار و میزان 
مشــارکت آنها در افزایش سرمایه و تامین 

مالی را چگونه ارزیابی می کنید؟
مجتمع ســرب و روی مهدی آبــاد و ایمیدرو 
پیشــرفت پروژه مطابق قرارداد را دنبال می کند و 
ترکیب ســهامداران و نحوه مشــارکت در افزایش 
ســرمایه از مســائل داخلی شرکت ســرمایه گذار 
می باشــد که تاکنون مطابق قانــون تجارت پیش 
رفته است. مهم حجم تامین مالی در زمان مناسب 
می باشــد که در شرایط ســخت کنونی به خوبی 
صــورت گرفته و طی چند ســال اخیــر با وجود 
ریســک های بالای سرمایه گذاری در مهدی آباد به 
موقع تامین مالی صورت گرفته است که نتایج آن 
در پیشرفت فیزیکی و تامین زیر ساخت های پروژه 

کاملا مشهود است.
سخن پایانی 

پروژه سرب و روی مهدی آباد؛ نمونه بارز 
مشارکت دولت و بخش خصوصی

ایمیــدرو، مجتمع مهدی آباد و ســرمایه گذار با 
تمام توان و ســرعت در حال رفع موانع و پیشرفت 
پروژه هســتند.  بسیار خرســندیم که اعلام کنیم 
پروژه سرب و روی مهدی آباد؛ نمونه بارز مشارکت 

دولت و بخش خصوصی است. 
انتظار از همه دلسوزان کشور و صاحبان صنایع 
و رسانه ها در ســال »تولید و رفع موانع تسهیل و 
مانع زدایی« از پروژه  بالاست. امیدواریم ثمرات این 

پروژه نصیب کشور، صنعت و اشتغال شود.

آمارها گویای توسعه در سرب و روی مهدی آباد است؛

شمارش معکوس برای افتتاح فاز نخست کارخانه فرآوری
فاز نخست بزرگترین کارخانه فرآوری ســرب و روی خاورمیانه تا انتهای سال تکمیل 
می شود. مجتمع سرب و روی مهدی آباد که با تیم مدیریتی متخصص و جوان و حمایت های 
ایمیدرو، اقدامات توســعه ای را از سال 96 با شتاب چشــمگیری به پیش برد؛ امسال از 
بزرگترین پروژه فرآوری سرب و روی کشــور رونمایی می کند؛ پروژه ای که به گفته مدیر 
مجتمع در سه حوزه معدن، کارخانه و زیرساخت به دستاوردهای قابل توجهی دست یافته 
است و به رغم شرایط تحریم، تمام تجهیزات آن تامین و از همه مهم تر تامین مالی پروژه در 

بازه های زمانی مختلف، به بهترین شکل انجام شده است.
امین صفری، مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد اعتقاد دارد؛ پروژه سرب و روی مهدی 
آباد، نمونه بارز مشــارکت دولت و بخش خصوصی واقعی است. در ادامه به منظور انعکاس 
برنامه ها، دستاوردها و جدیدترین خبرهای طرح فوق، گفت وگویی را با وی ترتیب داده ایم 

که مشروح آن را در ادامه می خوانید:


